

## **Using internships to stimulate agricultural entrepreneurship and innovation by graduates of tertiary agriculture education**

Charette, D.<sup>1</sup> & Temu, A.A.<sup>2</sup>

<sup>1</sup>USAID-funded Africa Lead Programme

<sup>2</sup>Sokoine University Graduate Entrepreneurs Cooperative

**Corresponding author:** dan\_charette@dai.com

---

### **Abstract**

The USAID-funded Africa Lead Programme –in partnership with Tanzania’s Sokoine University of Agriculture (SUA) continues to develop a Junior Agribusiness Leadership Programme that places SUA graduates in leading Tanzanian and Kenyan agribusinesses for 6-8 week internships. The goal of this programme is to support entrepreneurial graduates of SUA who are members of Sokoine University Entrepreneurs Cooperative (SUGECO) and MBA-Agribusiness Students in applying their studies to agribusiness value chain development. Since 2012, 24 interns have been placed with 15 host companies in Tanzania and 9 host companies in Kenya. The students who completed internships are self-selected in part through SUA’s innovative Graduates Entrepreneurship Programme (SUGECO). Under SUGECO, tertiary graduates develop business plans or innovative ideas that are reviewed by an expert committee. Those with the most promising business plans or innovative ideas are awarded internship placements that allow them to work with a hosting agribusiness to explore how they could convert their business plan or innovative ideas into a real agribusiness. The interns also get the “real world” experience of seeing the daily activities and challenges that face successful agribusinesses. SUGECO facilitated access to finance through commercial banks in Tanzania. A pilot project with CRDB Bank PLC financing is continuing. The Africa Lead Programme plans to continue its partnership with SUA through SUGECO to scale up the Junior Agribusiness Leadership Programme and to replicate this model in other agriculture-focused university programmes across Africa, hence our strong interest in participating in the 4th RUFORUM Biennial Conference. The model is unique in many respects but the key aspects that make it most attractive for scaling include its contribution to growth of agriculture and agribusiness sectors in the economy, employment creation for youth who increasingly becoming jobless after graduation, and its potential to improve the human resource base in the agricultural sector. In addition to the Junior Agribusiness Leadership Programme, Africa Lead also supports a Senior Agribusiness Leadership Programme that places mid- and senior-level agribusiness employees in top-performing agribusinesses in Africa, Asia, and the United States.

**Key words:** Agribusiness Leadership, business plans, interns, Tanzania

## Résumé

Le programme d'Afrique financé par USAID en partenariat avec l'Université d'Agriculture de Sokoine en Tanzanie (SUA) continue de développer le programme de gestion des jeunes en agribusiness qui place les diplômés de SUA en stage de 6-8 semaines afin dans les dans le domaine d'agribusiness en Tanzanie et au Kenya. L'objet de ce programme est d'appuyer l'entrepreneuriat des diplômés de SUA qui sont membres de la coopérative d'entrepreneurs de SUA (SUGECO) et les étudiants de MBA en Agribusiness afin d'appliquer leur connaissance pour le développement de la chaîne de valeur en Agribusiness. Depuis 2012, 24 stagiaires ont été admis dans 15 compagnies en Tanzanie et 9 au Kenya. Les étudiants qui ont terminé leur stage sont groupés insérées dans le programme d'entrepreneuriat d'initiative des diplômés ((SUGECO). Au sein de ce programme, les jeunes diplômés développent des plans de commerce et des idées d'innovation qui sont révisés par un comité expert. Ceux dont les plans de commerce et idées innovatrices s'avèrent plus prometteurs sont récompensés en leur accordant des stages qui leur permettent de travailler avec des entreprises agribusiness réputées pour explorer la manière dont ils peuvent convertir leur plan de commerce ou idées innovatrices en un commerce réel. Les stagiaires bénéficient d'une expérience relative aux activités quotidiennes et différentes contraintes existant dans le milieu réel. SUGECO a aussi facilité l'accès au capital à travers les banques commerciales en Tanzanie. Un projet pilote avec la banque CRDB finançant le PLC est en cours. Les plans de programme de Africa Lead prévoit de continuer son partenariat avec SUA à travers SUGECO pour promouvoir le programme des jeunes dans l'agribusiness et reprendre ce modèle dans d'autres universités à programme agricole à travers l'Afrique., ainsi, notre grand intérêt dans la participation à la 4<sup>ème</sup> biennale de RUFORUM Ce modèle est unique dans tous ses aspects mais ce qui le rend plus attractif est sa contribution à la croissance les secteurs agricole et agribusiness dans l'économie, création d'emploi pour les jeunes qui deviennent de plus en plus chômeurs après leurs études, et son potentiel d'amélioration des ressources humaines de base dans le secteur agricole. En plus du programme de gestion des jeunes en Agribusiness, Africa Lead soutient aussi un programme de gestion en Agribusiness qui place les employés en Agribusiness de niveau moyen et élevé parmi les plus performants en Agribusiness en Afrique, , Asie et les Etats Unis.

Mots clés: Gestion d'Agribusiness, plans de commerce, stagiaires, Tanzanie

---